KTERÝ, KTERÁ, KTERÉ                                                                                                                            

který + které (M+N)
· (G) kterého		(G) které	koho? čeho?
· (D)kterému		(D)které	komu? čemu?
· kterého (Ma)		kterou		koho?
· který (Min + N)		–		co?
· (L) o kterém		(L) o které	o kom? o čem?
· (I) se kterým		(I) kterou	s kým? s čím?


Example: To je moje lékařka. Chodím k ní na kontrolu.
To je moje lékařka, ke které chodím na kontrolu.
SINGULAR
1. To je auto, které si chci koupit.
2. To je káva, kterou mám rád a piju ji každý den.
3. To je kamarád, se kterým půjdeme do kina.
4. Petr je kamarád, který  mě bude učit lyžovat.
5. Eva je kamarádka, se kterou pojedu na dovolenou.
6. Třikrát týdně chodím do restaurace, která je naproti knihovně.
7. Pracuji na počítači, se kterým jsem velmi spokojený.
	S čím
Operuju skalpelem.	Čím operuješ?
Operuju s doktorem Novákem.	S kým…
Vyšetřuju pacienta rukou.
Vyšetřuju pacienta (stetoskopem) s rukou (v kapse)
7. Pracuji s kolegou, se kterým jsem velmi spokojený.
	S kým…?
8. Studuji fakultu, která je velmi těžká.
	Co je těžké?
9. Odešel jsem z práce, ve které jsem nebyl spokojený.
9. Odešel jsem z baru, ve kterém jsem nebyl spokojený.
	
10. Toto je autobus, kterým jede na letiště.
10. Toto je tramvaj, kterou jede na letiště.
10. Toto je metro, kterým jede na letiště.
	Čím jede na letiště?
11. To je učitel, o kterém jsme včera mluvili.
	O kom…

11. To je kniha, o které jsme včera mluvili.
	O
12. To je můj nový pokoj, do kterého jsem se minulý týden přestěhoval.
12. To je ulice, do které jsem se minulý týden přestěhoval.
	Kam jsi se přestěhoval?
Do čeho …?
13. To je můj kolega, bez kterého nechci jet na výlet.
	Bez koho…?
14. To je náš profesor, kterému ukážu (show)/dám domácí úkol.
	Komu ukážeš…?
14. To je náš profesorka, které ukážu (show)/dám domácí úkol.
15. To je lékařka, ke které chodím na kontrolu.
	ke komu chodíš na kontrolu
16. Vidíš ten dům, před kterým stojí to červené auto?	Před čím stojí:?
17. Brno je město, ve kterém teď bydlím.	V čem bydlíte?
18. Ukažte mi to místo, které vás nejvíce bolí.	Co vás bolí?	Hlava mě bolí.
PLURAL
19. Koupím si noviny, ve kterých je článek o medicíně.                   
20. Studenti, kteří nepsali test, budou psát test za týden.
21. Přátelé, kterým jsem ty peníze půjčil, mi je vrátili.
22. Nemluvím o lidech, o kterých nic nevím.
23. Kolegové, kterých jsem se ptal, to věděli.		ptát se + G
24. To jsou spolužáci, se kterými hrajeme každý týden fotbal.
 
Spojte věty pomocí relativního zájmena který.    
Example: Ten dům stojí pět milionů. Chceme ho koupit.  ?Ten dům, který chceme koupit , stojí pět milionů.
1. Ta holka je moc hezká. Petr s ní chodí.
_________________________________________________________
2. Ten tvůj nápad se mi líbí. Nesouhlasil jsem s ním.
_________________________________________________________
3. Ten kluk pořád jedl popkorn a pil kolu. Seděl jsem vedle něho v kině.
_______________________________________________________
4. To kolo se rozbilo. Byl jsem s ním spokojený.
_________________________________________________________
5. Spolužák umí čtyři jazyky. Studuje se mnou medicínu.
_________________________________________________________
6. Soused pořádá často večírky. Bydlím pod ním.
_________________________________________________________
Spojte věty pomocí relativního zájmena který.                                                                                          
a) Example: To je moje lékařka. Chodím k ní na kontrolu. To je moje lékařka, ke které chodím na kontrolu.
 
1. Chirurg je lékař. Pracuje na Chirurgickém oddělení. 
    _______________________________________________   
2. Pacient má velké bolesti. Vyšetřovali jsme ho. 
    _______________________________________________   
3. Kde bydlí tvůj kamarádka? Byl jsi u ní včera na návštěvě. 
    _______________________________________________     
 
4. Alena je dobrá přítelkyně. Můžu s ní mluvit o všem. 
    _______________________________________________    
5. Kardiologie je oddělení. Léčí se na něm pacienti se srdcem. 
    _______________________________________________ 
6. Venku stojí auto. Jezdím tím autem do práce.
    _______________________________________________
 

a)  Example: Jak se ti líbí hodinky, ______ jsi dostal? ?Jak se ti líbí hodinky, které jsi dostal?
 To je muž, do __________ se Marta zamilovala.     
 Znáš tu paní, __________ sedí sama u stolu?     
 Mluvil jsem s pacientem, __________ jsem vyšetřoval.    
 Znám toho lékaře, _________ jsem pomáhal v nemocnici.   
 Znáš ty dva studenty, __________ studovali medicínu v Praze?     
b)  Example: Jak se ti líbí dárek, ______ jsi dostal? ?Jak se ti líbí dárek, který jsi dostal?
To je žena, se ________ se Pavel rozešel.                                                
2. Znáš toho muže, ______  sedí za tebou?     
3. Nemůžu mluvit s pacientkou, ________ nerozumím.    
4. Nemoc, ______ trvá dlouhou dobu, je dlouhodobá nemoc.   
5. Znáš ty dva lékaře, _______ pracovali v Africe?
 
 
CONJUNCTION „ABY“ – so that, in order to
 

Proč sportuješ? - Sportuju, abych byl zdravý.     (já)
Proč se učíš česky?  - Učím se česky, abych mohl mluvit s pacientem.  (já)
Proč sis vzal lék? – Vzal jsem si lék, aby mě nebolela hlava.   (hlava)
Proč si bereš dovolenou? – Beru si dovolenou, abych si odpočinul.  (já)
Co chcete? – Chceme, aby ses vrátil a abys nám pomohl.    (ty)
Proč mi dáváš peníze? – Dávám ti peníze, aby sis koupil něco hezkého. (ty)
Co si přeje otec? – Přeje si, aby se moje maminka brzy uzdravila.  (maminka)
O co jsi bratra prosil? – Prosil jsem ho, aby přišel ke mně na návštěvu.  (on)
Co je důležité? - Je důležité, abychom tomu rozuměli.    (my)
Co jsi Petrovi řekla? – Řekla jsem mu, aby dnes nechodil.    (on)
 

Express purpose.
1. Učím se česky. Můžu mluvit s kolegou.
    Učím se česky, abych mluvil s kolegou.
2. Vezmu si dovolenou. Odpočinu si.
    Vezmu si dovolenou, abych si odpočinul.		odpočívat (imperf.)
3. Vezmu si aspirin. Nebolí mě hlava.
    Vezmu si aspirin, aby mě nebolela hlava.
4. Radím ti. Půjdeš tam ještě jednou.		Půjdeš = you will go. Jdeš = you go. Šel = you went
    Radím ti, abys tam ještě jednou šel.	(pošel)
5. Je to důležité. Vy tomu rozumíte.
    Je důležité, abyste tomu rozuměli.
6. Poprosil jsem ho. On to opraví.
    Poprosil jsem ho, aby to opravil.
 
Spojte věty a vyjádřete účel. Express purpose.

Sportujeme. Chceme být zdraví.
…, abychom byli zdraví.
Učím se česky. Můžu mluvit s pacienty v nemocnici.
…abych mluvil.	Abych mohl mluvit
Vzal jsem si lék. Nebude mě bolet hlava.
…, aby mě nebolela hlava. .
Beru si dovolenou. Chci si odpočinout.
…, abych si odpočinul .
My to chceme. Vy se vrátíte a pomůžete nám.
Chceme, abyste se vrátil a pomohl nám.
Dávám ti peníze. Koupíš si něco hezkého.
Dávám ti peníze, aby sis koupil….
On si to přeje. Moje maminka se brzy uzdraví.
____________________________________________ .
Prosil jsem ho o to. Přijde ke mně na návštěvu.
____________________________________________ .
Je to důležité. Vy tomu rozumíte.
_____________________________________ .
Řekla jsem mu to. Dnes nemusí chodit.
__________________________________ .
 

